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MinĘĭo 50 lat od nadania pierwszego komunikatu Radiowego Biuletynu Informacyjnego. Wydarzenie 
to jest tym bardziej kuriozalne, śe tak niewiele osĴb byĭo bezpoŀrednio zaangaśowanych w jego redago-
wanie i nadawanie. Chyba byĭa to najmniejsza redakcja radiowa na ŀwiecie. Pomimo licznych zawirowaį 
i przeszkĴd RBI jest i sĭychaĈ go w eterze. Nowoczesna technika i Internet spowodowaĭy, śe mośna RBI 
obecnie wysĭuchaĈ, niekoniecznie wĭĆczajĆc radiostacjĘ, ale wydaje mi siĘ, śe jednak odbiĴr bezpoŀredni 
i kontakt po nadaniu RBI ze sĭuchaczami powinien jeszcze trwaĈ bardzo dĭugo. Dlatego trochĘ historii 
RBI dla przypomnienia dla tych, co sĭuchajĆ go ...dziesiĆt lat i dla mĭodego pokolenia.
W numerze ponadto dalsze relacje z walnych zebraį w OT i wyborze delegatĴw na zjazd krajowy i ar-

tykuĭ prezesa ZG PZK ŵJakie PZKų. Miĭej lektury.
Vy 73 Wiesĭaw SQ5ABG

W dniu 2 lutego 2008 r. minĘĭo 50 lat nadawania 
Radiowego Biuletynu Informacyjnego. W zwiĆzku 
z tym przekazujĘ historiĘ tego programu, dziaĭa-
jĆcego od roku 1958. W latach 50. komunikaty ra-
diowe dla krĴtkofalowcĴw SP byĭy nadawane przez 
radiostacjĘ Centralnego Radioźklubu LPý czyli 
Ligi PrzyjaciĴĭ ýoĭnierza, a pĴřniej LOK, czyli 
Ligi Obrony Kraju. Byĭy to dawne czasy. Wtedy 
to stacja przekazujĆca komunikaty pracowaĭa pod 
znakiem SP5KAB.
Po reaktywowaniu Polskiego ZwiĆzku KrĴtkofa-
lowcĴw, od 1958 roku Radiowy Biuletyn Informa-
cyjny nadawany byĭ przez CentralnĆ AmatorskĆ 
RadiostacjĘ Polskiego ZwiĆzku KrĴtkofalowcĴw 
SP5PZK w Warszawie. W numerze 3 (marcowym) 
ŵRadioamatoraų z roku 1958, na stronie 24 znaj-
duje siĘ informacja dotyczĆca komunikatĴw PZK 
o treŀci nastĘpujĆcej: ŵ2 lutego br. uruchomiona 
zostaĭa centralna radiostacja Polskiego ZwiĆzku 
KrĴtkofalowcĴw, pracujĆca pod znakiem SP5PZK. 
Radiostacja ta nadaje komunikaty dla krĴtkofa-
lowcĴw w niedziele o godzinie 10.00, w paŀmie 
amatorskim 7 MHz (42 metry) na foniių.
I tak zaczyna siĘ historia Radiowego Biuletynu 
Informacyjnego. Redaktorem naczelnym RBI 
byĭ od samego poczĆtku, nieśyjĆcy juś niestety, 
Mieczysĭaw Rybak SP5RM. Programy opracowy-
wali i czytali: Mieczysĭaw Rybak SP5RM i Emil 
Szukalski SP5SE. Program realizowaĭ w studiach 
Polskiego Radia ź rĴwnieś juś nieśyjĆcy ź Bohdan 
DĆbrowski SP5BD. Ten skĭad redakcyjny dziaĭaĭ 
wspĴlnie przez ponad 30 lat. W pařdzierniku 1976 
r., zaraz po rozpoczĘciu pracy w Polskim Radiu 
i Telewizji, doĭĆczyĭ do tej grupy, mĭody wtedy 
jeszcze krĴtkofalowiec, Jerzy Kucharski SP5BLD, 
ktĴry nawet nie ŀmiaĭ przypuszczaĈ, śe jego przy-
goda z RBI bĘdzie trwaĭa aś tyle lat. Jak ĭatwo 
wyliczyĈ, w pařdzierniku 2008 r. mija 32 lata dzia-
ĭalnoŀci Jurka SP5BLD w Radiowym Biuletynie 
Informacyjnym. Radiowe Biuletyny Informacyjne 

PZK byĭy nagrywane w studiach Rozgĭoŀni Pol-
skiego Radia w Warszawie. Nagrania przez ponad 
30 lat odbywaĭy siĘ w kaśdy piĆtek, w godzinach 
od 9.00 do 11.00, w jednym ze studiĴw, w gmachu 
Rozgĭoŀni PR w Warszawie, na skrzyśowaniu uli-
cy Malczewskiego i al. Niepodlegĭoŀci. Obecnie 
dziaĭa tam Polskie Radio S.A. Pod koniec lat 80., 
koledzy Mieczysĭaw SP5RM i Emil SP5SE zakoį-
czyli wspĴĭpracĘ z RBI, ale zawsze byli i bĘdĆ mile 
wspominani i pozostanĆ na zawsze w pamiĘci krĴt-
kofalowcĴw w kraju i za granicĆ.
Od momentu odejŀcia z Redakcji Radiowego 
Biuletynu Informacyjnego kolegĴw Mieczysĭawa 
SP5RM i Emila SPSE, program byĭ przygoto-
wywany wspĴlnie przez Jurka SP5BD i Bohdana 
SP5BLD. Jurek SP5BLD program przygotowywaĭ 
i prowadziĭ, a Bohdan SP5BD w dalszym ciĆgu 
go realizowaĭ. Zdarzaĭo siĘ rĴwnieś, śe zarĴwno 
Bohdan SP5BD, jak i Jerzy SP5BLD czasami byli 
zmuszeni do jednoosobowego przygotowywania 
i realizowania programĴw. W ten sposĴb, wzajem-
nie siĘ uzupeĭniajĆc, dwuosobowa Redakcja RBI 
dotrwaĭa do pařdziernika 1999 roku, kiedy to Boh-
dan SP5BD wycofaĭ siĘ ze wspĴĭpracy z RBI. 
Od 1958 r. przewinĘĭo siĘ przez RedakcjĘ Radiowe-
go Biuletynu Informacyjnego wielu wspaniaĭych 
wspĴĭpracownikĴw, koleśanek i kolegĴw wspĴĭ-
pracujĆcych okresowo z redakcjĆ, czĭonkĴw klubu 
SP5PRW (skrĴt od Polskie Radio Warszawa).
DziaĭalnoŀĈ RBI, delikatnie mĴwiĆc, nie zawsze 
byĭa usĭana rĴśami.
Bywaĭy okresy, śe nawet ZarzĆd GĭĴwny PZK nie 
traktowaĭ powaśnie Redakcji RBI. Przez ponad 
30 lat audycja nosiĭa nazwĘ Radiowy Biuletyn 
Informacyjny Polskiego ZwiĆzku KrĴtkofalow-
cĴw i uśywaĭa znaku SP5PZK. Pod koniec lat 
80. rozpoczĆĭ siĘ nowy etap w historii programu. 
Redakcja otrzymaĭa z Sekretariatu  ZG PZK pis-
mo, w ktĴrym informowano jĆ, śe ZarzĆd GĭĴwny 
Polskiego ZwiĆzku KrĴtkofalowcĴw 

Od Redakcji 

HISTORIA RADIOWEGO BIULETYNU INFORMACYJNEGO
(1958ź2008)
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nie jest zainteresowany dalszĆ wspĴĭpracĆ z Radiowym 
Biuletynem Informacyjnym. Pismo to pozostaĭo, na pamiĆtkĘ, 
w redakcyjnym archiwum, ktĴre znajdowaĭo siĘ u kol. SP5BD. Tym 
samym Redakcja RBI zostaĭa zdana na wĭasne siĭy i byĭa zmuszona 
dziaĭaĈ niezaleśnie od Polskiego ZwiĆzku KrĴtkofalowcĴw.
Po Zjeřdzie PZK w Piekarach ãlĆskich, w zwiĆzku z przeniesieniem 
Sekretariatu ZG PZK do Leszna, Centralna Amatorska Radiostacja 
PZK zostaĭa rĴwnieś przeniesiona do Leszna i zaczĘĭa uśywaĈ znaku 
SP3PZK. W tej sytuacji, w celu kontynuacji nadawania programu, 
redakcja musiaĭa dokonaĈ pewnych zmian formalno-prawnych. 
Radiowy Biuletyn Informacyjny zaczĆĭ byĈ nadawany, po akceptacji 
Ĵwczesnego ZarzĆdy GĭĴwnego Paįstwowej Agencji Radiowej (PAR), 
pod znakiem amatorskiej radiostacji Klubu KrĴtkofalowcĴw przy 
Polskim Radiu SP5PRW. Ten znak pozostaĭ do dnia dzisiejszego.
Do roku 1999 Radiowy Biuletyn Informacyjny byĭ nadawany za 
poŀrednictwem nadajnikĴw Polskiego Radia, a pĴřniej Telekomu-
nikacji Polskiej S.A., w pasmach amatorskich: 40- i 80-metrowym. 
PoczĆtkowo, od 1958 r. komunikat byĭ nadawany o godzinie 10.00 
czasu lokalnego w paŀmie 7 MHz. PoczynajĆc od roku 1964, komu-
nikaty SP5 PZK, czyli popularne RBI PZK, nadawane byĭy trzy 
razy w tygodniu: w niedzielĘ o godzinie 9.15 w paŀmie 3,5 MHz, 
nastĘpnie powtarzane w paŀmie 7 MHz o godzinie 11.00 i w koįcu 
byĭy powtarzane jeszcze raz w kaśdĆ ŀrodĘ o godzinie 17.00 w paŀmie 
3,5 Mhz. W pĴřniejszym okresie, komunikaty SP5PZK nadawane 
byĭy w niedzielĘ o godzinie 8.00 w paŀmie 3,5 MHz-a i o godz. 10.30 
w paŀmie 7 MHz. 
Do 13 grudnia 1981 r., a wiĘc do momentu zawieszenia dziaĭalnoŀci 
krĴtkofalarskiej w zwiĆzku ze stanem wojennym, wprowadzonym na 
terenie Polski, programy byĭy nadawane za poŀrednictwem nadajni-
kĴw radiowych zlokalizowanych w WiĆzownej koĭo Warszawy (3,5 
MHz emisja SSB) i w okolicach Stargardu Szczeciįskiego (7 MHz 
emisja AM). Od 1983 r. w zwiĆzku z zawieszeniem stanu wojenne-
go i po wznowieniu dziaĭalnoŀci krĴtkofalarskiej na terenie Polski, 
mośna byĭo sĭuchaĈ Radiowego Biuletynu Informacyjnego nadawa-
nego z Centrum Nadawczego w WiĆzownej koĭo Warszawy w kaśdĆ 
niedzielĘ na dwĴch czĘstotliwoŀciach fal krĴtkich ź 3700 kHz emisjĆ 
SSB i 7090 kHz emisjĆ AM o godzinie 10.30 czasu lokalnego. Emi-
sja na tych czĘstotliwoŀciach trwaĭa przez 16 lat aś do pařdziernika 
1999 r. 
Generalnie, przez caĭy 50-letni okres emisji Radiowego Biuletynu 
Informacyjnego byĭy wykorzystywane dwie podstawowe czĘstotliwo-
ŀci nadawania programu: 3700 kHz i 7090 kHz. Warto przypomnieĈ, 
śe przez pewien czas, pod koniec lat 70. Radiowy Biuletyn Infor-
macyjny byĭ rĴwnieś dodatkowo emitowany, w paŀmie 80 m, przez 
stacjĘ zainstalowanĆ w Muzeum Techniki w Paĭacu Kultury i Nauki 
w Warszawie. Pracowaĭa ona pod znakami: SP5PMT i 3Z5PMT.
W pařdzierniku 1999 r. rozpoczĆĭ siĘ kolejny rozdziaĭ w historii 
Radiowego Biuletynu Informacyjnego. Telekomunikacja Polska SA 
sprzedaĭa KrĴtkofalowe Centrum Nadawcze w WiĆzownej SpĴĭce 
POLSAT SA, ktĴra urzĆdziĭa tam Satelitarne Centrum Nadawcze. 
Uniemośliwiĭo to niestety, korzystanie przez RBI z dotychczas 
w tym miejscu pracujĆcych nadajnikĴw radiowych TP SA, ktĴre 
zostaĭy wraz z antenami zdemontowane. W zwiĆzku z tym pozostaĭy 
dwie mośliwoŀci. Pierwsza sprowadzaĭa siĘ do natychmiastowego 
zakoįczenia nadawania programu. Druga to podjĘcie decyzji o nada-
waniu RBI z innego miejsca. Poniewaś nie znaleziono chĘtnych do 
emisji programu np. ze znajdujĆcych siĘ w Warszawie i okolicach 
klubĴw krĴtkofalarskich, po rozwaśeniu wszystkich za i przeciw, roz-
poczĘto emisjĘ RBI z  Grodziska Mazowieckiego z domowego QTH 
Jurka SP5BLD pod znakiem SP5PRW/5. Zakoįczenie wspĴĭpracy 
z RBI Bogdana SP5BD spowodowaĭo, śe praktycznie z dnia na dzieį 
Redakcja RBI staĭa siĘ redakcjĆ jednoosobowĆ korzystajĆcĆ z nadsy-
ĭanych do redakcji drogĆ telefonicznĆ, pocztowĆ i elektronicznĆ ma-
teriaĭĴw. Od pařdziernika 2006 r. pomaga redakcji  Janusz Przybylski 
SP1LOP, ktĴry zajĆĭ siĘ stronĆ internetowĆ audio-video programu. 
Radiowy Biuletyn Informacyjny byĭ teś nadawany z innych rejonĴw 
Polski. W latach 1999ź2005 byĭ nadawany z rĴśnych miejsc w SP. 
MiĘdzy innymi z Piekar ãlĆskich z Klubu SP9KRT pod znakiem 

SP5PRW/9 (w roku 2000, 2001, 2002,2003, 2004 i 2005), z Krosna 
pod znakiem SP5PRW/8 w czerwcu 2001 r., kilkakrotnie z Maĭ-
szewa koĭo Olsztyna, pod znakiem SP5PRW/4 (latem 2001, 2002, 
2003, 2004 r.), z miejscowoŀci Jantar pod znakiem SP5PRW/2 (lato 
2002 r.). W pařdzierniku 2002 r., program byĭ emitowany z miejsco-
woŀci Stromiec k/BiaĭobrzegĴw nad PilicĆ, pod znakiem SP5PRW/7. 
W roku 2003 i 2004 program RBI kilkakrotnie byĭ nadawany z miej-
scowoŀci RĴśan nad NarwiĆ, z terenowego QTH Klubu ŵBazaų 
SP5KVW. W lipcu 2004 byĭ nadany z Dylewskiej GĴry z Rodzinnego 
Klubu KrĴtkofalowcĴw SP4YGS pod znakiem SP5PRW/4, podczas 
corocznego spotkania krĴtkofalowcĴw.
Wielokrotne apele o pomoc w emisji RBI (pomoc sprzĘtowĆ, tech-
nicznĆ itp.) nie spotkaĭy siĘ, niestety przez dĭugi okres z śadnym od-
zewem ze strony sĭuchaczy-krĴtkofalowcĴw SP, klubĴw krĴtkofalar-
skich czy Ĵwczesnego ZG PZK. Nie odezwali siĘ rĴwnieś sponsorzy. 
Zmiana nastĆpiĭa dopiero po wyborze na Zjeřdzie PZK w Koĭobrze-
gu nowego ZarzĆdu GĭĴwnego Polskiego ZwiĆzku KrĴtkofalowcĴw, 
ktĴry zaczĆĭ dziaĭaĈ w Bydgoszczy. 
Przeĭomowym momentem w historii Radiowego Biuletynu Infor-
macyjnego byĭo wiosenne posiedzenie ZarzĆdu GĭĴwnego Polskiego 
ZwiĆzku KrĴtkofalowcĴw, ktĴre odbyĭo siĘ w Warszawie w dniu 19 
maja 2001 r. Nadano wtedy ponownie Radiowemu Biuletynowi Infor-
macyjnemu status oŝcjalnego organu informacyjnego PZK i od tego
momentu ponownie staĭ siĘ Radiowym Biuletynem Informacyjnym 
Polskiego ZwiĆzku KrĴtkofalowcĴw. W tym samym dniu Radiowy 
Biuletyn Informacyjny otrzymaĭ z ZG PZK urzĆdzenie nadawcze 
IC-737 do emisji programĴw, a pĴřniej dodatkowo PA. ZaczĘĭa siĘ 
rĴwnieś bardzo owocna wspĴĭpraca z ZG PZK, ktĴra trwa nadal. 
Podczas wiosennego posiedzenia ZarzĆdu GĭĴwnego PZK w dniu 17 
maja 2003 r. przyznano RBI za jego dziaĭalnoŀĈ OdznakĘ HonorowĆ 
Polskiego ZwiĆzku KrĴtkofalowcĴw. Wczeŀniej Odznaki Honorowe 
otrzymaĭa, w latach 1970ź1990, caĭa Redakcja RBI, czyli: Mieczysĭaw 
SP5RM, Emil SP5SE, Bohdan SP5BD i Jerzy SP5BLD. 
Program RBI jest odbierany w caĭej Polsce, co potwierdzajĆ jego 
sĭuchacze, krĴtkofalowcy SP, w niedzielnych, cotygodniowych ĭĆcz-
noŀciach pobiuletynowych oraz za poŀrednictwem SMS-Ĵw, drogĆ 
telefonicznĆ i e-mailowĆ. NadchodzĆ teś karty QSL, informujĆce 
o sĭyszalnoŀci RBI w kraju i za granicĆ. SĭyszalnoŀĈ programu w pa-
ŀmie 40- i 80-metrowym potwierdzajĆ sĭuchacze pochodzenia pol-
skiego z Niemiec, Francji, Wĭoch, Austrii, Wielkiej Brytanii, Szwe-
cji, Norwegii, Czech, Sĭowacji, Rosji, Litwy, Biaĭorusi i Ukrainy. 
Cieszy, śe krĴtkofalowcy pochodzenia polskiego znajdujĆ czas, aby 
wysĭuchaĈ Radiowego Biuletynu Informacyjnego Polskiego ZwiĆzku 
KrĴtkofalowcĴw. Od 2004 r. program RBI, zawierajĆcy informacje, 
przeznaczone dla sĭuchaczy polskiego pochodzenia mieszkajĆcych 
za granicĆ, byĭ nadawany w kaśdĆ sobotĘ o godzinie 12.00 czasu lo-
kalnego w paŀmie 20 m na ŵczĘstotliwoŀci polskiejų 14273 kHz lub 
w pobliśu tej czĘstotliwoŀci. 
Radiowy Biuletyn Informacyjny przez caĭy czas nadawany jest mocĆ 
100 W, a program jest dobrze sĭyszalny w caĭej Polsce. Warto przypo-
mnieĈ, śe RBI jest przygotowywany i nadawany na zasadach spoĭecz-
nych i honorowych, w oparciu o materiaĭy nadsyĭane przez ZG PZK, 
ŵãwiat Radioų, ŵKrĴtkofalowca Polskiegoų, kluby krĴtkofalarskie 
i krĴtkofalowcĴw ź korespondentĴw z kraju i zagranicy.
Mam nadziejĘ, śe wieloletnia praca Redakcji RBI nie poszĭa na mar-
ne i kolegom krĴtkofalowcom z SP dostarczyĭa przez te lata trochĘ 
informacji o polskim i ŀwiatowym krĴtkofalarstwie. W jakim stopniu 
jej siĘ to udaĭo, oceniĆ sĭuchacze, a mośe w przyszĭoŀci odnotuje 
to historia radiokomunikacji i krĴtkofalarstwa polskiego. Naleśy 
zwrĴciĈ uwagĘ na pewne fakty, godne wyeksponowania. PozwolĆ one 
lepiej zrozumieĈ dziaĭalnoŀĈ Radiowego Biuletynu Informacyjnego 
i okreŀliĈ jego miejsce w polskim ruchu krĴtkofalarskim. Nieroz-
ĭĆcznym elementem polskiego krĴtkofalarstwa jest Polski ZwiĆzek 
KrĴtkofalowcĴw. RBI pomimo oŝcjalnego, wieloletniego braku
powiĆzania z Polskim ZwiĆzkiem KrĴtkofalowcĴw tak naprawdĘ od 
wielu lat byĭ z PZK bardzo mocno zwiĆzany. Nie mogĭo byĈ inaczej. 
Przecieś RBI jest czĘŀciĆ naszej wspĴlnoty krĴtkofalarskiej i dziaĭa 
dla dobra wszystkich krĴtkofalowcĴw SP bez wzglĘdu 
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na to, czy sĆ oni czĭonkami PZK, czy teś nie naleśĆ do 
naszej organizacji. 
Od poczĆtku wydawania ŵMagazynu KrĴtkofalowcĴw QTCų, od jego 
redaktora naczelnego Sylwestra Jarkiewicza SP2FAP Redakcja RBI 
otrzymywaĭa wiele materiaĭĴw, jak rĴwnieś ź co miesiĆc ź kolejny 
numer miesiĘcznika. W 2005 r. Redakcja RBI otrzymaĭa wiadomoŀĈ, 
śe Redakcja MKQTC nie jest zainteresowana wspĴĭpracĆ z RBI. Ma-
teriaĭy do RBI nasyĭali i nadsyĭajĆ: kluby specjalistyczne PZK oraz 
koleśanki i koledzy z SP. Do grona tego naleśĆ lub naleśeli: Piotr 
Skrzypczak SP2JMR, Zdzisĭaw Chyba SP3GIL, Ryszard Grabowski 
SP3CUG, Henryk Pacha SP6ARR, Andrzej Janeczek SP5AHT, Wie-
sĭaw Paszta SQ5ABG i wielu, wielu innych, ktĴrych wszystkich nie 
da siĘ wymieniĈ. 
W ciĆgu tych wielu lat dziaĭalnoŀci, Redakcja RBI zawsze byĭa wspo-
magana przez ludzi, dla ktĴrych krĴtkofalarstwo w Polsce nie jest 

pustym sĭowem, a ruch krĴtkofalarski nie jest im obojĘtny, i ktĴrzy 
dziaĭajĆ caĭy czas dla naszego, wspĴlnego, krĴtkofalarskiego dobra. 
Chwaĭa im za to. Mośe wĭaŀnie rĴwnieś dlatego, dziĘki nim, dziĘki 
takim wspaniaĭym ludziom jak oni, Radiowy Biuletyn Informacyjny 
przetrwaĭ przez tyle lat, omijajĆc wszystkie zawirowania historii. 
WSZYSTKIM mogĘ tylko powiedzieĈ ź dziĘkujĘ i zaprosiĈ do dal-
szej wspĴĭpracy.
Aktualnie program jest nadawany w niedzielĘ o godzinie 10.30 czasu 
lokalnego na QRG 3700 kHz. PrĴbne, niedzielne emisje sĆ o godzi-
nie 8.00 i 9.00 czasu lokalnego na QRG 3700 kHz i o godzinie 22.30 
czasu lokalnego w okolicy QRG 3700 kHz pomiĘdzy 3700 a 3710 
kHz. Od pařdziernika 2006 r. Radiowy Biuletyn Informacyjny jest 
rĴwnieś nadawany na stronie internetowej http://www.rbi.ampr.org/. 

Na podstawie materiaĭĴw Jerzego Kucharskiego SP5BLD
opracowaĭ Wiesĭaw SQ5ABG

õ ze str. 2

Trzeciego maja 2008, w godzi-
nach 1800ź2200 UTC odbĘdzie 
siĘ kolejne, miĘdzynarodowe 
spotkanie eterowe, poŀwiĘcone 
ĭĆcznoŀci kryzysowej. Termin 
Ĉwiczeį zostaĭ wybrany tak, aby 
umośliwiĈ bardziej aktywny 
udziaĭ stacji z drugiego regionu 
IARU. Ma to byĈ rĴwnieś wiĘk-
sze wyzwanie dla stacji z pozo-
staĭych regionĴw ŀwiata. Sytu-
acja kryzysowa mośe przecieś 
wydarzyĈ siĘ kiedykolwiek. Spo-
tkanie poprzednio odbywajĆce 
siĘ pod nazwĆ ŵEmCom Party 
on the Airų, odbĘdzie siĘ pod 
nowĆ nazwĆ ŵSimulated Emer-
gency Testų, w skrĴcie SET. Do 
udziaĭu w Ĉwiczeniach zaprasza-
my szczegĴlnie stacje klubĴw 
i grup, zajmujĆcych siĘ ĭĆczno-
ŀciĆ kryzysowĆ. Stacje pragnĆce 
wziĆĈ udziaĭ w tym spotkaniu 
eterowym proszĘ o przesĭanie 
zgĭoszenia na adres: sq2gxo@g-
mail.com.
Stacje biorĆce udziaĭ w Ĉwicze-

niach bĘdĆ pracowaĈ w pobliśu 
nastĘpujĆcych czĘstotliwoŀci: 
15 m 21,360 kHz, 17 m 18,160 
kHz, 20 m 14,300 kHz, 40 m 
7,060 kHz, 80 m 3,760 kHz. 
SĆ one rekomendowane przez 
IARU jako ŀrodkowe czĘstotli-
woŀci aktywnoŀci stacji kryzyso-
wych. Prosimy krĴtkofalowcĴw 
niebiorĆcych udziaĭu w Ĉwicze-
niach o uznanie pierwszeįstwa 
stacji EmCom. Jeŀli sĭyszymy na 
paŀmie sĭowa ŵemergencyų, ŵwel- 
fare-trafŝcų lub stacje ĭamiĆce
swĴj znak przez ŵ/Dų powinni-
ŀmy uznaĈ ich pierwszeįstwo 
i nie zajmowaĈ czĘstotliwoŀci. 
Jest to szczegĴlnie istotne pod-
czas zawodĴw, poniewaś stacje 
ŵemergencyų rzadko uśywajĆ 
mocy wiĘkszej niś 100 watĴw. 
SzczegĴĭowy regulamin spotka-
nia eterowego zostanie wkrĴtce 
opublikowany. 
Marek Garwoliįski SQ2GXO, 
koordynator ds. ÐĆcznoŀci Kryzy-

sowej PZK

Simulated Emergency Test

Walne Zebranie OT 23

oraz QSL manager Jarek Michniewicz SP3CGK. Wiceprezes OT23 
Jarek Hoĭubowski SP3CMA opowiedziaĭ o idei i organizacji obcho-
dĴw 30-lecia Oddziaĭu Nadnoteckiego PZK. Celem tych obchodĴw 
byĭo upamiĘtnienie jubileuszu oraz poinformowanie spoĭeczeįstwa 
o istnieniu Polskiego ZwiĆzku KrĴtkofalowcĴw. Nowo wybrany de-
legat Kazimierz SP3MFC podziĘkowaĭ za wybĴr i wywoĭaĭ dyskusjĘ 
o oddziale. W dyskusji wziĘli udziaĭ inni czĭonkowie oddziaĭu oraz 
wiceprezes PZK Ewa SP1LOS.
Podsumowaniem dyskusji byĭo stwierdzenie, śe dialog jest ŀrod-
kiem do rozwiĆzywania problemĴw. PodjĘto uchwaĭĘ zjazdowĆ. 
W gĭosowaniu jawnym, zebranie jednogĭoŀnie opowiedziaĭo siĘ za 
dotychczasowĆ strukturĆ PZK, tzn. zwiĆzkiem osĴb ŝzycznych. Po
wyczerpaniu porzĆdku obrad Prezes zakoįczyĭ zebranie.

Inf. Ewa SP1LOS

OT23 ź napiĘta uwaga w cazsie Walnego Zebrania Nadnoteckiego OT PZK

OT23 ź w czasie Walnego Zebrania Nadnoteckiego OT PZK

W dniu 24 lutego 2008 roku w miejscowoŀci Ujŀcie odbyĭo siĘ Zebra-
nie Wyborcze 23 Oddziaĭu Nadnoteckiego PZK. Ze wzglĘdu na niskĆ 
frekwencjĘ zebranie rozpoczĘĭo siĘ drugim terminie, to jest o godz. 
10:15. PrzewodniczĆcym zebrania zostaĭ Roman Margraf SP3DQL. 
Prezydium ZG PZK reprezentowaĭa Ewa Koĭodziejska SP1LOS i to 
ona czuwaĭa nad przebiegiem walnego zebrania. Na 75 czĭonkĴw 
obecnych byĭo 26, co stanowiĭo 35%. Ewa SP1LOS odczytaĭa list od 
prezesa PZK Piotra SP2JMR skierowany do obecnych oraz ordyna-
cjĘ wyborczĆ na XVI Zjazd Krajowy PZK. NastĘpnie nastĆpiĭ wybĴr 
komisji mandatowej. PrzewodniczĆcy komisji mandatowej Stanisĭaw 
SP3IBS potwierdziĭ prawomocnoŀĈ zebrania. NastĘpnie wiceprezes 
ZG  PZK Ewa SP1LOS wrĘczyĭa nowym czĭonkom Oddziaĭu od-
znaki PZK. Przegĭosowano porzĆdek obrad oraz regulaminy OT. 
Powoĭano komisjĘ skrutacyjnĆ. W skĭad komisji weszli SP3EPK 
ź przewodniczĆcy i SP3GJJ czĭonek. PrzystĆpiono do wyboru delega-
ta. Rozdano mandaty i gĭosowano wg listy obecnoŀci. Delegatem na 
zjazd zostaĭ Kazimierz Janucik SP3 MFC, a zastĘpcĆ delegata Stani-
sĭaw GrzĘda SP3IBS. Kolejno sprawozdania przedstawili prezes OT 
23 Roman Margraf SP3DQL, skarbnik Jacek Baranowski SQ3AUA 
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Jakie PZK?
Na rĴśnych forach dyskusyj-
nych toczĆ siĘ mniej lub bardziej 
konkretne rozmowy na temat 
przyszĭoŀci PZK. Dyskusje do-
tyczĆ formy organizacyjnej tzn. 
czy ma to byĈ zwiĆzek osĴb ŝ-
zycznych, czy osĴb prawnych, 
osobowoŀci prawnej OT, tzn. czy 
sankcjonowaĈ obecne mośliwo-
ŀci dualizmu prawnego OT, czy 
teś zjazd ma ujednoliciĈ struk-
turĘ organizacyjnĆ, czy teś pozo-
stawiĈ wszystko bez zmian.
Natomiast maĭo kto stara siĘ 
odpowiedzieĈ na pytanie: jakĆ 
chcemy byĈ organizacjĆ? 
ż Czy chcemy, by nasza orga-
nizacja wychodziĭa szerzej 
do spoĭeczeįstwa? By wspĴĭ-
pracowaĭa z Ministerstwem 
Edukacji Narodowej, Mini-
sterstwem Obrony Narodo-
wej, aby liczono siĘ z nami 
w wiĘkszym stopniu w Mi-
nisterstwie Infrastruktury 
i w UKE? 
ż Czy chcemy, aby coraz szer-
sze krĘgi spoĭeczeįstwa za-
znajamiaĭy siĘ z istotĆ krĴt-
kofalarstwa i mośe niektĴrzy 
przestali siĘ baĈ naszych an-
ten? Aby zaczĘto nas kojarzyĈ 
z promocjĆ miasta, gminy, 
miejscowoŀci? 
ż Czy chcemy, aby spoĭeczeį-
stwo mogĭo zrozumieĈ, śe na-
sze urzĆdzenia mogĆ pomĴc 
uratowaĈ zagrośone śycie 
i mienie? 
ż Czy mośe PZK ma zajmowaĈ 
siĘ tylko krĴtkofalarstwem, 
tzn. sĭuśyĈ pomocĆ i koordyno-
waĈ dziaĭania oddziaĭĴw PZK 
i klubĴw krĴtkofalarskich, 
promowaĈ dyplomy i wspĴĭor-
ganizowaĈ zjazdy i spotkania? 
Nic wiĘcej, tylko tyle?

To brzmi jak pytania retoryczne, 
czyli takie, ktĴre nie wymagajĆ 
odpowiedzi.
MyŀlĘ jednak, śe akurat teraz, 
w okresie przedzjazdowym po-
winny siĘ doczekaĈ odpowiedzi 
od przynajmniej kilkuset czĭon-
kĴw PZK. 
To wybĴr ź za jakim zwiĆzkiem 
jesteŀmy. TĘ informacjĘ prze-
kaśmy naszym reprezentantom, 
delegatom na XVI Zjazd PZK.
Od nich bĘdziemy oczekiwaĈ 
niezbĘdnych zmian w Statucie 
PZK, aby ktĴraŀ z tych dwĴch 
opcji PZK jako organizacji mo-
gĭa staĈ siĘ rzeczywistoŀciĆ.
PiszĆc to, chcĘ przekazaĈ takśe 
i mĴj poglĆd na poruszane kwe-

stie. AdministrujĆc PZK i sĭuśĆc 
Wam, jako jego prezes, zauwaśy-
ĭem pewne zaleśnoŀci pomiĘdzy 
obliczem krĴtkofalarstwa w spo-
ĭeczeįstwie a mośliwoŀciami 
jego uprawiania przez samych 
krĴtkofalowcĴw. Im bĘdziemy 
popularniejsi, im wiĘcej bĘdzie 
o nas wiadomo, tym mniej bĘ-
dzie problemĴw z tolerowaniem 
naszych anten, tym lepiej bĘ-
dzie rozumiana nasza aktywnoŀĈ 
w pracy z miejsc publicznych.
Drugim, waśnym zagadnieniem 
jest to, czy zaleśy nam na szko-
leniu i pozyskiwaniu naszych 
nastĘpcĴw. Jeŀli tak, to koniecz-
na staje siĘ intensyŝkacja akcji
obozowej i szkoleniowej. Ale nie 
tylko. W celu dotarcia do dzieci 
i mĭodzieśy z informacjĆ o krĴt-
kofalarstwie, musimy wejŀĈ na 
staĭe do szkĴĭ. 
Nie jest to proste. Powinniŀmy 
doprowadziĈ do tego, śe w pro-
cesie edukacyjnym jedna lub 
dwie lekcje wychowawcze bĘdĆ 
poŀwiĘcone krĴtkofalarstwu.
Taki program istnieje i byĭ juś 
sygnalizowany wstĘpnie w MEN. 
Z jego realizacjĆ poczekamy jed-
nak na decyzje czy teś uchwaĭy 
XVI Zjazdu PZK.
Oŀmielam siĘ sĆdziĈ, śe wiĘk-
szoŀĈ z nas nie chce, aby SP staĭo 
siĘ krajem rzadkim, takim jak 
np. XU, EX, EY czy innych parĘ 
podobnych. I to tylko z jednego 
powodu, a mianowicie z powodu 
nieszkolenia naszych nastĘpcĴw. 
Juś dzisiaj wiĘkszoŀĈ walnych 
zebraį OT wyglĆda jak zjazdy 
SPOTC, a ich uczestnicy majĆ 
wĭosy ź tak jak moje ź w kolorze 
ŵcmentarnego blonduų lub nie 
ma ich wcale. To ź poza staty-
stykĆ ź ŀwiadczy o starzeniu siĘ 
naszego ŀrodowiska. 
Jak te przemyŀlenia siĘ majĆ 
do rzeczywistoŀci, postrzega-
nej przez pryzmat walnych ze-
braį OT czy spotkaį ŀrodowi-
skowych? Ano majĆ siĘ nijak. 
WiĘkszoŀĈ moich rozmĴwcĴw, 
a takśe dyskusji prowadzonych 
na rĴśnych forach koncentruje 
siĘ wyĭĆcznie na sprawach lokal-
nych lub zwiĆzanych z niedo-
skonaĭoŀciĆ systemu ewidencji 
czĭonkĴw, obrotem kart QSL, 
ewentualnie otrzymywaniem ź 
ze znacznym opĴřnieniem ź dy-
plomĴw. To oczywiŀcie sĆ bardzo 
waśne dla nas, krĴtkofalowcĴw, 
czĭonkĴw PZK zagadnienia.
Na tematy szersze, takie jak 

kierunki rozwoju organizacji, 
sprawy statutowe, dyskutujĆ 
nieliczni. Dlatego jest tak waś-
nym, aby zdanie szeregowych 
czĭonkĴw PZK byĭo znane wy-
branym przez Was delegatom 
na XVI Zjazd PZK. ListĘ de-
legatĴw przekaśemy na portalu 
PZK w specjalnej zakĭadce ŵXVI 
Zjazd PZKų, po ich zatwierdze-
niu przez ZG PZK 12 kwietnia 
2008.

Ja ze swej strony zachĘcam do 
wypowiedzi i odpowiedzi na po-
stawione w tym artykule pytania 
np. poprzez list elektroniczny na 
adresy elektroniczne swoich OT 
PZK oraz czĭonkĴw prezydium 
ZG PZK. Te opinie z caĭĆ pew-
noŀciĆ zostanĆ wziĘte pod uwagĘ 
przez delegatĴw na XVI Zjazd 
PZK w czasie jego trwania. 

Piotr SP2JMR 

Zebranie rozpoczĘĭo siĘ od po-
dziĘkowania panu Stanisĭawowi 
Mosiejko, dyrektorowi ãDK, za 
wyraśenie zgody na przeprowa-
dzenie Walnego Zebrania LO 
PZK, w czym znaczny udziaĭ 
miaĭ kol. Czesĭaw Czeszyįski 
SP3IBM, szef klubu SP3PLD, 
ktĴrego siedziba od wielu lat 
rĴwnieś znajduje siĘ w siedzibie 
ãDK. Po uroczystoŀciach prze-
szliŀmy do czĘŀci roboczej zebra-
nia. Otworzyĭ je prezes LO PZK 
kol. Marek SP3AMO, przywitaĭ 
przybyĭych kolegĴw oraz za-
proszonych goŀci. ChwilĆ ciszy 
uczciliŀmy pamiĘĈ zmarĭych 
kolegĴw: Czesĭawa SP3AXR, 
Tomka SP3DWQ i Tolka ź An-
toniego SP3AXQ. Walne ze-
branie rozpoczĘĭo siĘ w drugim 
terminie o godzinie 10.30, przy 
obecnoŀci 39 na 88 czĭonkĴw LO 
PZK, co stanowi 44% frekwen-
cji. Prezes przedstawiĭ sprawo-
zdanie z dziaĭalnoŀci ustĘpujĆ-
cego zarzĆdu, a kol. Bronisĭaw 
SP3WVN ź skarbnik LO PZK 
ź ŝnanse. W dyskusji padĭo wie-
le pytaį o przekazywanie 1% 
z podatku na OPP na rzecz PZK 

i na oddziaĭy, poniewaś od tego 
roku zmieniĭ siĘ sposĴb dekla-
racji i przekazywania kwot na 
OPP. Komisja rewizyjna oddzia-
ĭu nie wniosĭa uwag do sprawo-
zdania i po wyjaŀnieniach spraw 
organizacyjnych i ŝnansowych,
walne zebranie udzieliĭo abso-
lutorium ustĘpujĆcemu zarzĆ-
dowi. NastĘpnie przedstawiciel 
ZG PZK, kol. Bogdan SP3IQ, 
przedstawiĭ bieśĆce sprawy PZK 
i zamierzenia na najbliśszĆ przy-
szĭoŀĈ, a szczegĴlnie problemy 
poruszane przed Zjazdem Kra-
jowym PZK, wspĴĭpracĘ z MON 
i MEN przy szkoleniu mĭodzieśy 
krĴtkofalarskiej. Po wysĭuchaniu 
informacji o przyszĭoŀci PZK, 
koledzy zgĭosili szereg propozy-
cji do realizacji przez najbliśsze 
cztery lata przez nowy zarzĆd. 
I tak postanowiliŀmy zmieniĈ na-
zwĘ ZawodĴw ZielonogĴrskich 
na Lubuskie przy zachowaniu 
dotychczasowego regulaminu, 
wpisaĈ do staĭej listy wydatkĴw 
LO PZK koszty prowadzenia 
tych zawodĴw ź dotychczas za-
wody same siĘ ŝnansowaĭy przez
uczestnikĴw, doŝ-

Walne Zebranie OT 32

Lubuski OT PZK, walne zebranie

õ na str. 5
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Lubuski Ot PZK Walne zebranie

nansowaĈ ze ŀrodkĴw LO PZK 
zakup dupleksera dla przemien-
nika SR3G i wnieŀĈ pod obra-
dy zjazdu krajowego propozycjĘ 
wprowadzenia indywidualnej 
obsĭugi wymiany kart QSL dla 
czĭonkĴw zwiĆzku. Zamierzenia 
te ma zrealizowaĈ nowo wybrany 
ZarzĆd LO PZK w skĭadzie: pre-
zes ź Marek SP3AMO, wicepre-
zes ź Bartosz SP3CAI, Skarbnik 
ź Bronisĭaw SP3WVN i czĭonek 
zarzĆdu ź Przemek SP3FAR. 
Wszystkiego ma pilnowaĈ Od-
dziaĭowa Komisja Rewizyjna 

w skĭadzie: Zenek SP3GTS 
ź przewodniczĆcy i  dwĴch 
czĭonkĴw: Tadeusz SQ3BDQ 
i Zbyszek SP3LFX. Naszym de-
legatem na zjazd krajowy zostaĭ 
Marek SP3AMO, a jego zastĘpcĆ 
kol. Jarek SP3BNC. Po wyczer-
paniu porzĆdku obrad prezes 
śyczyĭ uczestnikom bezpieczne-
go powrotu do domu, usĭyszenia 
na pasmach i zakoįczyĭ obrady 
o 14.30.

Inf. Marek SP3AMO
Zielona GĴra, 12 lutego 2008 r.

õ ze str. 4

A wĭaŀciwie caĭego ŀrodowiska Warszawskiego i SP5. W sobotĘ 1 
marca przy bardzo zĭej deszczowej pogodzie na Bemowie spotkaĭo 
siĘ ponad 90 krĴtkofalowcĴw czĘsto wraz z osobami towarzyszĆcymi. 
Jak zwykle ognisko byĭo okazjĆ do bezpoŀrednich rozmĴw na rĴśne 
tematy, wymiany doŀwiadczeį i czasem kart QSL. W tym roku przy-
padĭ mi w udziale pod nieobecnoŀĈ prezesĴw OT 25 i OT 37 zaszczyt 
uroczystego otwarcia ogniska za co bardzo dziĘkujĘ ZarzĆdom oby-
dwĴch OT.
Obecni na spotkaniu koledzy mieli okazjĘ podzieliĈ siĘ ze mnĆ swo-
imi spostrześeniami i uwagami na tematy bieśĆce dot. Naszej orga-
nizacji a takśe planĴw na najbliśsza i dalszĆ przyszĭoŀĈ. Jeszcze raz 
dziĘkujĘ kol. Irkowi sq5mx za zaproszenie.

sp2jmr

XXVII ognisko WOT

Piotr SP2JMR otwiera deszczowe ognisko, z lewej Irek SQ5MX

W dniu 10 lutego 2008 uczestni-
czyĭem jako przedstawiciel GKR 
w Walnym Zebraniu Sprawoz-
dawczo-wyborczym, poĭĆczo-
nym z wyborem delegata na XVI 
KZD, w oddziale nr 24 ź Skier-
niewice.
Zebranie rozpoczĘĭo siĘ w dru-
gim terminie, poniewaś ocze-
kiwano na przybycie czĭonkĴw 
oddziaĭu dojeśdśajĆcych samo-
chodami. Zgodnie z listĆ, w ze-
braniu uczestniczyĭy 23 osoby, 
na 28 uprawnionych czĭonkĴw 
oddziaĭu, co stanowi 82% fre-
kwencjĘ. Zebranie otworzyĭ pre-
zes OT, kol. SP7ER. Wybrano 
przewodniczĆcego obrad ź SP7B-
CA, a nastĘpnie komisje:
skrutacyjnĆ: SP7NJK i SP7LIK,
uchwaĭ i wnioskĴw: SP7JSG 
i SP7DLC.
protokolanta: SP7ER
Po odczytaniu sprawozdaį Za-
rzĆdu OT i OKR przegĭosowano 
absolutorium dla ustĘpujĆcego 

zarzĆdu (jednogĭoŀnie).
Wybrano zarzĆd w skĭadzie: 
SP7NWM ź prezes; SP7HOV 
ź sekretarz, SP7VH ź skarb-
nik; SP7EXJ ź QSL manager; 
SP7ZX ź czĭonek zarzĆdu. OKR: 
SP7ER; SP7NJX; SP7LIG.
Wybory delegata: SP7ZX, za-
stĘpca ź SP7BCA.
Naleśy podkreŀliĈ, śe zebranie 
prowadzone byĭo bardzo spraw-
nie. Dyskusja, choĈ krĴtka, byĭa 
bardzo rzeczowa. Nie byĭo pro-
blemu ze zgĭaszaniem i wyborem 
osĴb do komisji zebrania oraz na 
funkcje w zarzĆdzie i OKR. 
Druga uwaga to prawdziwy ewe-
nement: czĭonkiem oddziaĭu 
jest chyba najmĭodszy w Polsce 
radioamator i nasĭuchowiec, Ty-
moteusz SP 24014, majĆcy 6 lat, 
a bĘdĆcy wnukiem Eli SP7RFE 
i Tomka SP7BCA.

Zdzisĭaw, SP3GIL
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Zebranie rozpoczĘĭo siĘ w drugim terminie o godz. 10.15. W zebra-
niu udziaĭ wziĘĭo 31 czĭonkĴw oddziaĭu, co na 66 aktualnego stanu 
stanowi ok. 45%.
Po otwarciu i przywitaniu zebranych, a takśe po krĴtkim zagajeniu 
wybrano przewodniczĆcego zebrania w osobie Zdzisĭawa SP3GIL. 
Zatwierdzono porzĆdek obrad oraz dokonano wyboru protokolanta 
i komisji uchwaĭ i wnioskĴw oraz wyborczej. Po potwierdzeniu 
prawomocnoŀci obrad przystĆpiono do odczytania sprawozdaį 
ZarzĆdu OT27 i OKR. Na wniosek OKR jednogĭoŀnie udzielono 
absolutorium ustĘpujĆcemu zarzĆdowi. Po wystĆpieniu mojej osoby 
jako przedstawiciela wĭadz naczelnych PZK i odczytaniu listu pre-

Walne OT 27 czyli KrĴtka informacja 
po odbytym Walnym Zebraniu czĭonkĴw 
OT PZK Poĭudniowej Wielkopolski 
w Ostrowie Wlkp

Nowy zarzĆd OT 27 PZK




